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P r o t o k ó ł   Nr IX/2024 

z IX sesji Rady Gminy Bliżyn, która odbyła się w dniu 7 listopada 2024r. w świetlicy OSP 

w Bliżynie. 

___________________________________________________________________________  

 

Na ustawowy skład 15 radnych na sesji obecnych było 15 radnych. 

Ponadto w obradach sesji uczestniczyli: 

1) Iwona Kędzierska- Gębska – Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska  

w Kielcach 

2) Lech Buchholz – Regionalny Konserwator Przyrody - RDOŚ Kielce 

3) Monika Kurpios – Naczelnik Wydziału Ochrony Przyrody i Obszarów Natura 2000 – 

RDOŚ Kielce 

4) Roman Wróblewski – Zastępca Dyrektora Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych  

w Radomiu 

5) Jacek Koba – pracownik Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Radomiu 

6) Jacek Oleś – Nadleśniczy Nadleśnictwa Suchedniów 

7) Bartosz Piwowarski – Stowarzyszenie Przyrodników OSTOJA 

8) Tomasz Figarski - Stowarzyszenie Przyrodników OSTOJA 

9) Radosław Ślusarczyk – Prezes Stowarzyszenia na Rzecz Wszystkich Istot 

10) Sylwia Szczutkowska - Stowarzyszenie na Rzecz Wszystkich Istot 

11) Jerzy Żmijewski – Przewodniczący Rady Powiatu Skarżyskiego 

12) Mieczysław Bąk – Radny Powiatu Skarżyskiego 

13) Mariusz Walachnia – Wójt Gminy 

14) Michał Jędrys – Sekretarz Gminy 

15) Piotr Kisiel – obsługa prawna UG 

16) Anna Kowalik – obsługa Rady 

17) Grzegorz Patura – obsługa informatyczna 

18) Monika Łukomska – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Bliżynie 

19) Dariusz Gałązka – Przewodniczący Gminnego Zespołu Interdyscyplinarnego 

20) Jacenty Kita – Redaktor Naczelny Samorządowego Informatora Gminy Bliżyn 

21) Sołtysi zgodnie z załączoną listą obecności 

 

Porządek obrad sesji: 

1. Otwarcie, stwierdzenie kworum, przyjęcie porządku obrad sesji. 

2. Przyjęcie protokołów z obrad VII i VIII sesji Rady. 

3. Informacja Wójta o pracy między sesjami oraz informacja o realizacji uchwał podjętych na 

    ostatnich sesjach. 

4. Wręczenie sołtysom zaświadczeń o wyborze. 

5. Informacja na temat powstania rezerwatu na terenie Gminy Bliżyn. 

6. Wystąpienia zaproszonych gości. 

7. Interpelacje i zapytania radnych. 

8. Informacja o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami za miniony 

    okres 2024 roku: 

    a) wystąpienie Wójta Gminy, 

    b) stanowisko Komisji ds. Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa i Ochrony Środowiska, 

    c) dyskusja, 

    d) przyjęcie informacji. 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

    a) wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na lata  

        2024-2035, 
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    b) wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2024 rok, 

    c) określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości, 

    d) określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych, 

    e) uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn z organizacjami 

        pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego 

        na rok 2025, 

    f) przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony  Osób 

        Doznających Przemocy Domowej na lata 2025-2030, 

    g) zmiany Uchwały Nr XXVI/197/2021 Rady Gminy Bliżyn z dnia 23 września 2021r.  

         w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania 

         przestrzennego terenu sołectwa Bliżyn – Bliżyn 3, na obszarze gminy Bliżyn, 

    h) odwołania członka komisji Rady Gminy Bliżyn. 

10. Informacje o złożonych oświadczeniach majątkowych. 

11. Informacje, komunikaty i oświadczenia.  

12. Zamknięcie obrad sesji. 

 

Przebieg obrad sesji: 

Ad. 1 

Dziewiątą w kadencji sesję Rady Gminy Bliżyn otworzył i poprowadził Radosław Bułka - 

Przewodniczący Rady Gminy Bliżyn.  

Poinformował, że w świetle Rozporządzenia Parlamentu Europejskiego i Rady z dnia  

27 kwietnia 2016r. w sprawie ochrony osób fizycznych w związku z przetwarzaniem danych 

osobowych i ustawą o samorządzie gminnym obrady Rady Gminy Bliżyn są transmitowane  

i nagrywane za pomocą urządzeń rejestrujących obraz i dźwięk. 

Po przywitaniu wszystkich obecnych Przewodniczący Rady poinformował zebranych, że  

w obradach sesji uczestniczy 15 radnych na ustawowy skład Rady 15 radnych, w związku  

z czym uchwały podejmowane na sesji są prawomocne.  

Następnie Przewodniczący Rady poinformował, że zaproponowany porządek obrad sesji 

otrzymali radni, sołtysi i wszyscy zaproszeni goście dlatego nie będzie go odczytywał tylko 

zapytał czy są do niego uwagi lub wnioski. 

Do porządku obrad sesji nie zgłoszono żadnych uwag ani wniosków. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem porządku obrad IX sesji 

Rady. 

Za przyjęciem porządku obrad IX sesji Rady Gminy Bliżyn głosowało 15 radnych, głosów 

przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym porządek obrad IX sesji 

został przyjęty przez Radę. 

Ad. 2 

W związku z nie zgłoszeniem uwag do protokołów z obrad VII i VIII sesji Rady 

Przewodniczący Rady wniósł o ich przyjęcie. 

Za przyjęciem protokołu z obrad VII sesji Rady, która odbyła się w dniu 27 września 2024r. 

głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym protokół z VII sesji został przyjęty przez Radę. 

Za przyjęciem protokołu z obrad VIII sesji Rady, która odbyła się w dniu 15 października 2024r. 

głosowało 15 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym protokół z VIII sesji został przyjęty przez Radę. 

Ad. 3 

W punkcie 3 porządku obrad Mariusz Walachnia – Wójt Gminy Bliżyn przedstawił 

informację o swojej pracy między sesjami oraz informację o realizacji uchwał podjętych na 

ostatnich sesjach (informacje w załączeniu). 

 



3 
 

Ad. 4 

Przechodząc do punktu 4 porządku obrad sesji czyli wręczenia sołtysom zaświadczeń  

o wyborze Radosław Bułka – Przewodniczący Rady przywitał wszystkich sołtysów  

i pogratulował wyboru tym, którzy tą funkcję będą sprawować po raz pierwszy  

a także tym, którzy będą pełnić tą funkcję kolejną kadencję. Dodał, że sołtysi są 

przedstawicielami lokalnej społeczności,  często wykonują ciężką pracę na rzecz wsi. I nie 

chodzi tutaj tylko o przekazywanie kurend czy dostarczanie nakazów podatkowych. Sołtysi to 

wielokrotnie liderzy, dzięki którym mieszkańcy wsi rozwijają się społecznie, stają się bardziej 

aktywni i zintegrowani. Są prawdziwymi gospodarzami wiosek dbającymi o prawidłowe 

funkcjonowanie infrastruktury publicznej, organizują życie społeczno-kulturalne na wsi. 

Muszą niejednokrotnie wykazywać się dobrą organizacją, sprytem i ogromem cierpliwości oraz 

odwagi, by walczyć o dane sołectwo. A do tego być spokojni i posiadać umiejętność słuchania 

innych. Jednym słowem sołtys to człowiek orkiestra. Sołtys musi być ponad podziałami, 

zawirowaniami i niedomówieniami, które zawsze pojawiają się wśród mieszkańców. Powinien 

wysłuchać każdego i być bezstronny. Tego życzył sołtysom na tą nową kadencję, zadowolenia 

i samych sukcesów w pracy społecznej. Podziękował również Michałowi Jędrysowi – 

Sekretarzowi Gminy za ogrom pracy i sprawne przeprowadzenie wyborów w sołectwach. 

Wójt również wybranym sołtysom pogratulował wyboru i życzył pomyślności oraz sukcesów 

w pracy społecznej. 

Następnie Przewodniczący Rady wspólnie z Wójtem i Sekretarzem Gminy wręczyli 

następującym sołtysom zaświadczenia o wyborze: 

1) Grażyna Tarabasz – sołtys sołectwa Bliżyn 

2) Lech Lisowski – sołtys sołectwa Brzeście 

3) Paweł Wochniak – sołtys sołectwa Bugaj 

4) Paweł Osóbka – sołtys sołectwa Drożdżów 

5) Agnieszka Świercz – sołtys sołectwa Gilów 

6) Magdalena Mackiewicz – sołtys sołectwa Gostków 

7) Barbara Kornatowska – sołtys sołectwa Górki 

8) Monika Łukomska – sołtys sołectwa Jastrzębia 

9) Patrycja Lisowska – sołtys sołectwa Kucębów 

10) Urszula Jakubczyk – sołtys sołectwa Mroczków 

11) Alina Skwarna – sołtys sołectwa Nowki 

12) Janusz Okła – sołtys sołectwa Odrowążek 

13) Anna Bafian – sołtys sołectwa Pięty-Sołtyków 

14) Elżbieta Przybyłowicz – sołtys sołectwa Płaczków 

15) Małgorzata Rycerska – sołtys sołectwa Rędocin 

16) Zofia Kołodziejska – sołtys sołectwa Sobótka 

17) Monika Solarz – sołtys sołectwa Sorbin 

18) Ernest Dąbrowa – sołtys sołectwa Ubyszów 

19) Przemysław Durlik – sołtys sołectwa Wołów 

20) Robert Borowiec – sołtys sołectwa Zagórze 

21) Magdalena Żak – sołtys sołectwa Zbrojów 

Nieobecni sołtysi to: Agnieszka Mościńska – Kopcie, Monika Lisowska – Nowy Odrowążek, 

Małgorzata Wójcik – Wojtyniów. 

Ad. 5 

Przystępując do punktu 5 porządku obrad, którym jest informacja na temat powstania rezerwatu 

na terenie Gminy Bliżyn zgodnie z interpelacją radnego Mariusza Szcześniaka na sesję zostali 

zaproszeni przedstawiciele Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska w Kielcach, 

Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w Radomiu, Nadleśniczy Nadleśnictwa 
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Suchedniów a także Stowarzyszenie Przyrodników OSTOJA. Na sesję przybyli również 

przedstawiciele Pracowni na Rzecz Wszystkich Istot. 

Na wstępie głos zabrał Wójt, który poinformował, że uczestniczył w spotkaniach dotyczących 

powstania rezerwatu. Spotkanie na sesji ma na celu przybliżenie tematu a w szczególności  

w pierwszej kolejności wysłuchania głosu ekologów, leśników a także mieszkańców, którzy 

wypowiadali się w przeprowadzonych konsultacjach.  

W związku z powyższym rozpatrywanie tego tematu rozpoczęto od przedstawienia prezentacji 

przez Sylwię Szczutkowską działającą w Stowarzyszeniu na Rzecz Wszystkich Istot, 

zamieszkującą na terenie gminy Bliżyn. Prezentacja ta ma na celu przybliżyć ideę i przyczyny, 

które stoją u podstawy złożenia wniosku o powołanie rezerwatu przyrody „Suchedniowskie 

Lasy Naturalne”. Przede wszystkim jest to ogromna wartość przyrodnicza tego miejsca. Ma 

nadzieję, że wszyscy zdają sobie sprawę, że żyjemy w otoczeniu jednego z najcenniejszych 

lasów w Polsce. Tak samo jak w Puszczy Białowieskiej, w Puszczy Świętokrzyskiej zachowało 

się wiele cech lasu naturalnego, jest to centrum bioróżnorodności na skalę ogólnopolską, 

występują tu rzadkie i cenne gatunki związane z martwym, zamierającym drewnem, mamy 

bogatą avifaunę, mamy przedstawiciela drapieżników, czyli wilki a także dużą różnorodność 

gatunkową i obecność starych drzew. Nie bez przyczyny przyrodnicy, naukowcy porównują to 

miejsce do Puszczy Białowieskiej. Niestety prowadzona na przestrzeni ostatnich lat gospodarka 

leśna w niewystarczającym stopniu chroniła te walory przyrodnicze. Najpoważniejszym 

problemem była intensywna wycinka, pozyskanie 100 tysięcy m3 drewna na przestrzeni  

14 miesięcy bez zatwierdzonego planu urządzenia lasu. Odpowiedzią na tą gospodarkę leśną 

było wprowadzenie moratorium i wstrzymanie pozyskania drewna na tym terenie. Zagrożeniem 

przyrodniczym tego miejsca jest także budowa dróg leśnych, pogłębianie rowów, co powoduje 

że woda nie zostaje w lesie, przez co teren leśny się osusza. Na pewno przedstawiciele RDOŚ, 

lasów państwowych, naukowców, przyrodników są zgodni co do tego, że jest to unikatowy 

teren warty ochrony i że ten rezerwat powinien powstać. Dyskutowany jest natomiast jego 

obszar, powierzchnia. Jeżeli chodzi o nazwę rezerwatu to faktycznie można ją zmienić na 

„Bliżyńskie Lasy Naturalne” przez co gmina zyskałaby promocję w zakresie turystyki, 

lokalnego produktu. Powołanie rezerwatu przyrody poparła Państwowa Rada Ochrony 

Przyrody, 150 naukowców oraz 90 organizacji pozarządowych i ruchów leśnych. Ochrona 

przyrody jest skuteczna wtedy, kiedy ma poparcie ludzi. Stąd od samego początku planowano 

otwarcie tego terenu dla ludzi zarówno dla turystów jak i lokalnej społeczności poprzez 

możliwość kontynuowania aktywności w lesie: turystka, rekreacja, sport a dla innych jak 

zbieranie grzybów, jagód. Chcielibyśmy, żeby udostępnienie było na takim samym poziomie 

jak dotychczas. Można to zrobić w planie ochrony przyrody bądź zarządzeniami RDOŚ. Są 

przykłady parków narodowych w Polsce, które są udostępniane społeczności do zbierania 

grzybów. Idea utworzenia rezerwatu jest również taka, aby nie ingerował on we własność 

prywatną. Nic takiego nie będzie miało miejsca ponieważ rezerwat jest oddalony od osad i nie 

będzie miał żadnego wpływu na nieruchomości. Wracając do moratorium to Minister Klimatu 

i Środowiska zaproponował objęcie ochroną 4.500ha. Wychodząc jednak naprzeciw potrzebie 

zachowania lasów suchedniowskich ale proponując także pewnego rodzaju kompromis został 

złożony wniosek o powołanie rezerwatu o mniejszej powierzchni tj. 3.300ha. Rezerwat jest 

oddalony od terenów związanych z osadnictwem. Jeżeli nie dojdzie do porozumienia to być 

może moratorium dalej będzie obowiązywało. Powołanie rezerwatu  o pow. 3.300ha łącznie  

z już istniejącym zajmowałoby powierzchnię 20% nadleśnictwa. Dalej 80% terenów leśnych 

jest dostępnych do prowadzenia gospodarki leśnej. Ochrona przyrody nie może być tylko 

kosztem ale również przynosić korzyści. Ministerstwo Finansów przygotowało już projekt, 

który będzie funkcjonował od  przyszłego roku i za każdy hektar terenu chronionego, rezerwatu 

przyrody, Natura 2000, parku krajobrazowego, czy parku narodowego, gmina na której taka 

forma przyrody funkcjonuje będzie dostawać za to określone kwoty. W zależności od rangi tego 
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obszaru kwoty są różne, ale taka bazowa kwota to 310 zł za hektar. Biorąc pod uwagę tereny 

już objęte ochroną i te które są proponowane to dochody gminy rzędu 1.300tys.zł dlatego warto 

o nią zabiegać. Pośpiech odnośnie przeprocedowania wniosku o utworzenie rezerwatu jest 

wskazany ponieważ zatwierdzając go do końca roku będzie można w budżecie gminy na 2026 

rok ująć dochody z tego tytułu. Pieniądze takie można przeznaczyć na różne cele,  można je 

będzie wykorzystać na rzecz rozwoju gminy. Atrakcyjność dla turystów stanowiłyby stare 

drzewa, ponad 100-letnie, las jest przepiękny krajobrazowo, kształt rezerwatu próbuje te 

najcenniejsze stare lasy zabezpieczyć. Poprosiła dalej Pana dr Bartosza Piwowarskiego  

o przybliżenie walorów przyrodniczych tego terenu. 

Przed zabraniem głosu przez Pana Bartosza Piwowarskiego wypowiedź poprzedniczki 

uzupełnił Radosław Ślusarczyk stwierdzając, że nikt nie miał wpływu na powstanie takiego 

moratorium o obszarze 4.500ha. Wniosek stowarzyszenia o powstanie rezerwatu jest na etapie 

procedowania. Ta procedura jest otwarta, kształt tego rezerwatu, jego wielkość jest na etapie 

dyskusji. Podkreślił, że to co Ministerstwo przygotowało w postaci moratorium nas wszystkich 

zaskoczyło i nie mieliśmy na to wpływu ale na to co przed nami jak najbardziej wpływ mamy. 

Bartosz Piwowarski reprezentujący Stowarzyszenie Przyrodników OSTOJA, jest 

mieszkańcem gminy Bliżyn, dobrze zna lasy, bo pracował w tym zakresie naukowo i chciałby 

przedstawić prezentację bardziej pod kątem pokazania walorów przyrodniczych. Uważa, że 

zmiana nazwy na „Bliżyńskie Lasy Naturalne” jest jak najbardziej zasadna i ma znaczenie dla 

rozwoju gminy. Wschodnią ścianę kraju zajmują głównie trzy puszcze: Puszcza Białowieska, 

Karpacka i Świętokrzyska. Las, to nie tylko drzewa, zwierzęta, ale ważne są procesy, które 

zachodzą w przyrodzie. Jednym z najważniejszych kryteriów określających wartość 

przyrodniczą danego miejsca jest jego naturalność. Las naturalny to las, który powstał i rozwijał 

się bez udziału człowieka, gdzie przebiegają spontanicznie  wszystkie naturalne procesy. Proces 

utworzenia rezerwatu cały czas trwa. Zaproponowany obszar rezerwatu przez wnioskodawców 

to 3.210ha i około 2/3 jego powierzchni znajdowałoby się na terenie gminy Bliżyn. Jeżeli nie 

obejmiemy ochroną lasów naturalnych to zamienią się one w lasy gospodarcze. Na terenie 

bliżyńskich lasów występuje szata roślinna o charakterze górskim, duża ilość drewna martwych 

drzew, starodrzewia, Także zauważalna jest duża różnorodność organizmów, ptaków, gryzoni, 

mchów, porostów oraz obecność reliktów puszczańskich, które tylko mogą się rozwijać  

w lasach naturalnych i które w naszych lasach suchedniowskich się zachowały. Omówił przy 

tym ich występowanie. Następnie poprosił Lecha Buchholza – specjalistę i eksperta od owadów  

o omówienie występowania gatunków chronionych na terenach lasów naturalnych.  

Lech Buchholz omawiając ten temat stwierdził, że chronione i unikatowe gatunki owadów 

zachowały się w lasach suchedniowskich bądź są w zaniku dlatego tak ważnym jest 

zatrzymanie tego procesu. Dodał, że walor lasów suchedniowskich jest taki, że stawia je na 

poziomie Puszczy Białowieskiej. 

Tomasz Krupa uważa, że taka dyskusja byłaby dobra na spotkaniu o walorach przyrodniczych 

naszej gminy natomiast chciałby uzyskać odpowiedź na pytanie jak powstanie rezerwatu 

dotknie mieszkańców naszej gminy. 

W dalszej części dyskusji Bartosz Piwowarski kontynuując swoją prezentację podkreślił, że 

jej głównym celem jest pokazanie w jakim terenie mieszkamy i jaki wyjątkowy i unikatowy 

mamy las.  Jeżeli nie zadbamy o niego i go zniszczymy to jego odbudowa będzie niemożliwa. 

Następnie porównał gminę Bliżyn do gminy Białowieża, która żyje z turystyki dlatego 

widziałby również rozwój gminy Bliżyn w tym kierunku. 

W dalszej części dyskusji głos zabrał Roman Wróblewski – Zastępca Dyrektora Regionalnej 

Dyrekcji Lasów Państwowych w Radomiu, który podpisuje się pod przedstawionymi 

prezentacjami bo to właśnie jest podsumowanie pracy leśników na przestrzeni 150 lat, dzięki 

której zachował się ten cenny las. Nie bez znaczenia jest tutaj prawidłowo prowadzona 

gospodarka leśna. Jednakże na temat wielkości powstania rezerwatu na obszarze ponad 3.000ha 
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ma inne zdanie. Na tym obszarze nadleśnictwo ma drogi i nie zgadza się z wypowiedzią Sylwii 

Szczutkowskiej, że wykopane rowy zabierają wodę z lasu. Woda na terenie leśnym pozostaje 

dalej, robiona jest także mała retencja a wszystko w tym kierunku, by tę wodę zachować. Nie 

zgadza się również z wypowiedzią, że nadleśnictwo Suchedniów w ciągu 14 miesięcy 

bezprawnie usunęło 114 tys. m3 grubizny nie mając zatwierdzonego planu urządzania lasu. Ten 

plan nie był zatwierdzony, ale był. Zatwierdzenie jest tylko czynnością techniczną. 

Nadleśnictwo wykonało tam normalną, planową gospodarkę leśną. Dlatego takiej informacji 

nie wolno powielać bo to jest kłamstwo. Utworzenie rezerwatu na ponad 3.000ha zamyka sieć 

dróg, a występujące na obszarze ponad 1.000ha drzewostany to są pierwszej i drugiej klasy 

wieku, to są brzeziniaki, sośniny, które de facto nie są na siedliskach cennych przyrodniczo.  

W pełni się zgadza, że występuje las cenny, wyjątkowy. Propozycja lasów jest taka, aby 

powstały trzy rezerwaty, które będą chroniły jedną konkretną rzecz a nie powstanie jeden 

moloch. W Polsce są mniejsze parki narodowe od zaproponowanego obszaru rezerwatu. 

Utworzenie rezerwatu na tak dużym obszarze będzie powodowało komplikacje i nie chodzi tu 

tylko o prowadzoną gospodarkę leśną ale również pod kątem napisania dla tych terenów 

formalnego, logicznego celu zadań ochronnych. Uważa, że tam gdzie występują środowiska 

hydrogeniczne, bór jodłowy, buczyny tam należy stworzyć rezerwaty, by je chronić, ale nie 

zakładać tak dużej powierzchni, która by chroniła wszystko naraz. Poprosił Jacka Kobę, który 

nie jest leśnikiem a biologiem, aby przekonał wszystkich o utworzeniu nie jednego a trzech 

rezerwatów na powierzchni niewiele ponad 1000ha, by te najbardziej cenne obszary 

przyrodniczo chronić. 

Jacek Koba – pracownik RDLP w Radomiu przedstawiając koncepcję lasów uważa, że 

obszar ponad 3.000ha pod utworzenie rezerwatu jest za duży, nawet parki narodowe są 

mniejsze. Chcąc uniknąć tworzenia ogromnych obiektów o różnych wartościach proponuje się 

utworzenie 3 rezerwatów, które ma na celu wyłowić najcenniejsze fragmenty ekosystemu  

i objąć je ochroną. Na przekazanych radnym mapach widać, że projekt zakłada utworzenie 

trzech rezerwatów. Prowadzona umiarkowana gospodarka leśna pozwoliła zachować cenne 

przyrodniczo tereny i planuje się nadal  prowadzenie takiej gospodarki by objąć ochroną te 

tereny. Dlatego proponuje się utworzenie 3 rezerwatów przyrody: pierwszy to rezerwat na 

roboczo nazwany „Wezmo” skupiający cenne, zabagnione tereny o pow. 120ha, drugi to 

rezerwat „Jodły dalejowskie” będący zbiorem borów jodłowych o pow.345ha oraz trzeci 

największy o pow. 600ha nazwany „Buczyny na Świniej Górze” to zbiorowisko głównie lasów 

bukowych a także innych gatunków drzew. Te 3 rezerwaty to pow. o koło 1.100ha, czyli 1/3 

tego obszaru co proponuje się pod rezerwat „Suchedniowskie Lasy Naturalne”. Należy dodać, 

że utworzone dotychczasowe rezerwaty nie obejmowały swoim zasięgiem aż tak dużego 

obszaru, obejmowały najcenniejsze skupiska przyrody. Dlatego trzeba wybrać  najbardziej 

kompromisowe rozwiązanie, które proponują leśnicy oparte na praktycznej znajomości terenu 

i ma nadzieję, że ono znajdzie poparcie także dla dobra współpracy z lokalną społecznością. 

Roman Wróblewski nawiązał jeszcze do inwentaryzacji przyrodniczo-leśnej zleconej przez 

Regionalną Dyrekcję Lasów Państwowych w Radomiu, finał tych prac przewiduje się  

w przyszłym roku. Pokaże to jak cenne są to lasy. Dlatego może z decyzjami warto się 

wstrzymać i poczekać na opinie naukowców. Na dzień dzisiejszy mamy działające moratorium 

na obszarze 4.600ha, między czasie powstał projekt rezerwatu na obszarze 3.500ha i jest mowa 

o przekształcaniu nadleśnictw znajdujących się na terenie moratoriów w nadleśnictwa 

puszczańskie. Także gospodarka leśna i tak będzie zmodyfikowana jeszcze bardziej. Dlatego 

pośpiech, szczególnie przy tworzeniu rezerwatu nie jest wskazany. Utworzenie rezerwatu to 

zawsze wynik, efekt długoletnich prac naukowych. 

Radosław Bułka podziękował za głos rozsądku w tej sprawie, za przybycie na sesję  

i podzielenie się opiniami. Poprosił jeszcze o stanowisko Nadleśnictwa Suchedniów odnośnie 
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skutków ekonomicznych tych decyzji czy wpływu na zatrudnienie, jaki jest pogląd na tą 

sprawę. 

Jacek Oleś – Nadleśniczy Nadleśnictwa Suchedniów stwierdził, że utworzenie rezerwatu na 

powierzchni powyżej 3.000ha budzi olbrzymie obawy. Ochrona lasów to nie tylko rezerwat. 

Podkreślił, że prowadzona gospodarka leśna jest cały czas modyfikowana tak chociażby 

spełniała oczekiwania społeczeństwa. Powstanie lasów puszczańskich jest też tym kierunkiem, 

dzięki któremu będą jeszcze bardziej chronione lasy. Prowadzenie gospodarki leśnej to nie jest 

zagrożenie dla ochrony lasów i przyrody. Biorąc pod uwagę skutki ekonomiczne to wyłączenie 

ponad 3.000ha z gospodarki leśnej to ograniczenie dochodów o około 30%. To budzi obawy  

przedsiębiorców leśnych także w kontekście zatrudnienia ale również odbiorców drewna. 

Najbardziej rozsądne rozwiązanie na dzień dzisiejszy i konsensus w tej sprawie to utworzenie 

rezerwatu na pow. około 1.000ha. 

Radosław Bułka poprosił jeszcze przedstawicieli lasów państwowych o odniesienie się do 

wycinki 100.000m3 drewna bez zaplanowania tych działań, o której mówiło w przedstawionej 

prezentacji Stowarzyszenie na Rzecz Wszystkich Istot. Jest to w pewnym sensie oskarżenie 

dokonania tak dużej wycinki bez jej zaplanowania. 

Jacek Oleś wyjaśnił, że plan urządzania lasów jest sporządzany raz na 10 lat. Plan był 

sporządzony w terminie i gospodarka leśna była prowadzona w oparciu o ten plan. Samo 

zatwierdzenie trwało, jako czysto techniczna czynność ministra. Plan został zatwierdzony  

i wszystkie wykonane cięcia zostały zaplanowane w tym planie i de facto zostały zatwierdzone 

przez ministra. 

Radosław Bułka zapytał, czy prezentacja została delikatnie zmanipulowana. 

Jacek Oleś stwierdził, że można wyciągnąć takie wnioski. 

Odnosząc się do powyższych wypowiedzi Radosław Ślusarczyk stwierdził, że zatwierdzenie 

planu nastąpiło po fakcie prowadzenia prac, czyli plan powstał, ale prace były prowadzone gdy 

plan jeszcze nie został zatwierdzony. Ten fakt budzi wątpliwości i jest to przedmiotem kontroli 

różnych instytucji ale jest jeszcze za wcześnie aby o tym mówić. Nie jest to żadne oskarżenie 

ani manipulacja ale stwierdzenie faktów. Biorąc pod uwagę nadmierne wycinki prowadzone  

w całym kraju to moratorium jest odpowiedzią na taką gospodarkę leśną prowadzoną za 

poprzedniego rządu. To właśnie chciało stowarzyszenie pokazać w swojej prezentacji. Dodał, 

że gmina otrzyma kwotę 310zł za 1 ha rezerwatu ale nie za ponad 3.000ha lecz zgodnie  

z propozycją lasów za 1.000ha. Jest to zmniejszenie z tego tytułu  subwencji dla gminy. 

Radosław Bułka zapytał, czy stowarzyszenie proponując taki obszar pod rezerwat liczyło 

skutki społeczne, m.in. z tytułu zatrudnienia ludzi w firmach prowadzących usługi leśne. 

Radosław Ślusarczyk wyjaśnił, że nadal 80% lasów Nadleśnictwa Suchedniów są to lasy 

gospodarcze. Po wprowadzeniu moratorium zakłady usług leśnych  zostały  zaopiekowane 

przez nadleśnictwo. Moratorium zostało narzucone, rozmawiamy o powierzchni ale 

wypowiada się jako strona społeczna nie podejmująca decyzji, którą podejmie Regionalna 

Dyrekcja Ochrony Środowiska. 

Tomasz Krupa zapytał czy, któraś gmina już otrzymała to 310 zł za hektar. 

Radosław Ślusarczyk wyjaśnił, że ustawa dopiero wejdzie w życie ale gmina otrzymuje środki 

za obszary objęte Naturą 2000, za parki krajobrazowe czy dotychczas utworzone rezerwaty. 

Wójt wyjaśnił, że Prezydent podpisał już nowelizację ustawy i gmina otrzyma w przyszłym 

roku 73.742zł z 237ha. 

Radosław Bułka poprosił o zabranie głosu przez Dyrektora RDOŚ odnośnie powstania 

rezerwatu i propozycji przedstawionej przez lasy państwowe. 

Iwona Kędzierska-Gębska wyjaśniła, że do Regionalnej Dyrekcji Ochrony Środowiska  

w Kielcach dotarły propozycje zarówno organizacji ekologicznych jak i lasów. Ta ostatnia jest 

świeżą propozycją, którą RDOŚ otrzymał 5 listopada. Temat utworzenia rezerwatu jest w toku, 

wniosek jest procedowany, nie ma jeszcze ustaleń ostatecznych jak ten rezerwat ma wyglądać. 
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Ważne jest to spotkanie, dyskusja, bo tak naprawdę będzie znane stanowisko wszystkich stron. 

To nie są jeszcze konsultacje społeczne, bo nie jest jeszcze wypracowany ostateczny kształt 

rezerwatu. 

Roman Wróblewski potwierdził złożenie wniosku w dniu wczorajszym. Generalny Dyrektor 

Ochrony Środowiska powołał zespół, który trzy tygodnie temu pracował na tym terenie, ten 

zespół pracuje cały czas. Decyzje jeszcze nie zapadły a to Dyrektor RDOŚ podejmie decyzję. 

Iwona Kędzierska-Gębska wyjaśniła, że taka jest rola RDOŚ, że to ta instytucja tworzy taką 

formę ochrony przyrody. Wniosek jest procedowany, przedstawiane jest stanowisko wszystkich 

zainteresowanych stron w dyskusji. Chciałaby, aby ta decyzja była satysfakcjonująca zarówno 

dla środowiska przyrodniczego ale także dla pozostałych stron. 

Radosław Bułka zapytał, czy jeżeli zostanie przesłane stanowisko tutejszego samorządu to 

będzie brane pod uwagę. 

Iwona Kędzierska-Gębska  potwierdziła powyższe, każde stanowisko jest brane pod uwagę  

i należy je przesłać. 

Wójt stwierdził, że po ukazaniu się informacji o utworzeniu rezerwatu temat ten budził wiele 

emocji i tak naprawdę nikt nie chciał wysłuchać głosu oddolnego. Były zbierane podpisy bo 

decyzja o moratorium zapadła odgórnie, samorząd nic o tym nie wiedział. Obawy mieszkańców 

budził zakaz korzystania z runa leśnego. Na stanowisko samorządu podjęte pod koniec lutego 

nikt nie odpowiedział. Jedynie Wójt miał informacje ze spotkań w nadleśnictwie. 

Przeprowadzone na naszym terenie konsultacje w 78% były przeciwko utworzeniu rezerwatu, 

były również w tym kierunku zbierane podpisy. W całej sprawie chodzi o wysłuchanie naszego 

głosu i spowodowanie, by mieszkańcy, którzy żyją w tej gminie i przedsiębiorcy mogli dalej 

funkcjonować na dotychczasowych zasadach. Dlatego chcielibyśmy usłyszeć stanowisko 

RDOŚ odnośnie gwarancji dla mieszkańców pod kątem korzystania z rezerwatu, bo analizując 

przepisy ustawy nasuwały się inne wnioski. Biorąc pod uwagę powierzchnię rezerwatu to 

faktycznie im większa powierzchnia tym większy podatek ale temat ten powinien być 

wyważony. Na terenie moratorium wstrzymano wycinkę, stąd lokalne firmy są na skraju 

bankructwa. Cieszy jedynie propozycja zmiany nazwy rezerwatu na „Bliżyńskie Lasy 

Naturalne”. Jako samorząd oczekujemy na stanowisko czy po utworzeniu rezerwatu te tereny 

nie będą zamknięte dla leśnictwa i dla przedsiębiorców. 

Odpowiadając na ostatnią część wypowiedzi Wójta głos zabrał Lech Buchholz, który wyjaśnił, 

że jest możliwe udostępnienie rezerwatu na potrzeby zbierania grzybów i owoców runa leśnego 

na cele konsumpcyjne, mimo że w art.15 ustawy o ochronie przyrody są wymienione zakazy 

jakie obowiązują w parkach narodowych i rezerwatach przyrody.  Jeżeli chodzi o zbieranie runa 

leśnego jest zapisane, że za wyjątkiem miejsc wskazanych przez dyrektora parku w zakresie 

parku narodowego oraz przez regionalnego dyrektora ochrony środowiska w zakresie 

rezerwatu przyrody. Tak naprawdę cały obszar rezerwatu może być udostępniony zarządzeniem 

dyrektora regionalnego. RDOŚ jest otwarty na wprowadzenie takiego zapisu, jeżeli ta 

penetracja rezerwatu nie będzie wpływać negatywnie na przyrodę, a dodatkowo będzie on 

dostępny na całym obszarze, bo nie będą prowadzone na terenie rezerwatu prace leśne więc nie 

będzie wyłączeń spowodowanych wycinką. Zapewnił, że taka aktywność nie zostanie odcięta, 

tym bardziej, że jest ona dopuszczona w parku narodowym białowieskim.  

Jacek Koba  uzupełnił, że ma już wytyczne z narady lasów państwowych, że tworząc rezerwat 

np. na pow. 3.000ha, to na pozostałym terenie moratorium, który obejmuje 4.5000ha też będą 

wprowadzone pewne ograniczenia, jeszcze nie wiadomo jakie. 

Iwona Kędzierska-Gębska wyjaśniła, że RDOŚ nie prowadził konsultacji społecznych, 

wniosek odnośnie utworzenia rezerwatu wpłynął w miesiącu czerwcu od organizacji 

ekologicznych natomiast wcześniejsze protesty dotyczyły moratorium a nie rezerwatu. 



9 
 

Jacek Koba  dodał, że lasy państwowe prowadziły konsultacje społeczne ale odnośnie 

moratorium czyli tych 4.500ha i wpłynęło 3.000 głosów, z których 80% stanowiły głosy 

przeciwne ale dotyczyły one powstania moratorium a nie utworzenia rezerwatu. 

Aneta Smulczyńska stwierdziła, że mamy dwie propozycje: jedna złożona przez instytucje 

ekologiczne a druga przez lasy państwowe. Zapytała panią dyrektor RDOŚ jak będą 

przeprowadzane konsultacje społeczne, kiedy będą uruchomione, jak długo będą trwały, w jaki 

sposób możemy wyrazić swoje stanowisko, czy będzie brany pod uwagę głos rady gminy czy 

też mieszkańcy będą mogli wyrazić swoje zdanie.  

Monika Kurpios - Naczelnik Wydziału Ochrony Przyrody w RDOŚ Kielce wyjaśniła, że 

utworzenie rezerwatu nie wymaga przeprowadzenia konsultacji społecznych. Decyzję w tej 

sprawie podejmuje Regionalny Dyrektor Ochrony Środowiska. Mając jednak potrzeby 

wysłuchania społeczeństwa lokalnego planuje się przeprowadzenie takich konsultacji. W tym 

zakresie będzie obwieszczenie, w którym będzie podane miejsce, czas i sposób składania uwag. 

Konsultacje będą otwarte dla całego społeczeństwa. Wszystkie uwagi, które wpłyną będą 

rozpatrzone i do każdej z nich będzie odniesienie. 

Aneta Smulczyńska zapytała o Zespół, który będzie decydował o ostatecznym kształcie 

rezerwatu, kto będzie w nim uczestniczył. Mamy dwie koncepcje i dobrze byłoby wypracować 

kompromis w tej sprawie. 

Lech Buchholz wyjaśnił, że jest to zespół pracujący w Regionalnej Dyrekcji Ochrony 

Środowiska współpracujący z Generalną Dyrekcją Ochrony Środowiska, która podlega 

nadzorowi ministerstwa. Wykorzystane będą również konsultacje przeprowadzone przez 

nadleśnictwo, będzie to na pewno rozwiązanie kompromisowe i decyzje nie będą podejmowane 

pochopnie. 

Aneta Smulczyńska stwierdziła, że tylko kiedy pojawiła się informacja o moratorium  

i utworzeniu rezerwatu budziła ona obawy mieszkańców ukierunkowane na rozległy obszar 

rezerwatu. Dlatego radna apelowała by wziąć pod uwagę głos społeczny, podjąć rozsądną 

decyzję, która by nie generowała dalszych niepokojów społecznych. 

Tomasz Krupa zapytał czy jest mowa o utworzeniu parku narodowego czy rezerwatu 

ponieważ są obawy społeczne że to będzie park narodowy. Biorąc pod uwagę powierzchnię to 

Pieniński Park Narodowy ma pow. 23km2, Ojcowski 21km2 a całkiem spory Babiogórski 

podobny powierzchniowo do tworzonego w naszej gminie ma 33km2.   

Monika Kurpios - Naczelnik Wydziału Ochrony Przyrody wyjaśniła, że do RDOŚ wpłynął 

wniosek o utworzenie rezerwatu a nie parku narodowego. Park narodowy tworzy minister. 

Radosław Ślusarczyk na wstępie wyjaśnił, że w prezentacji przedstawiono pomysł 

ministerstwa na moratorium o pow. 4.500ha. Patrząc jednak na obawy społeczne, aby oddalić 

rezerwat od terenów wiosek, patrząc także na przyrodnicze aspekty, złożona propozycja została 

umieszczona w centralnej części lasu, aby ludzie chodząc na grzyby mieli chociaż jeden oddział 

leśny by dojść do rezerwatu. Uczestnicząc w ogólnopolskiej naradzie o lasach mamy 

wypracować trwałe rozwiązania na pow. 4.500ha i kompromisową wersją patrząc na obawy 

mieszkańców, lokalny przemysł było zmniejszenie tej powierzchni. Dlatego powierzchnia 

została urealniona, także zgadza się z leśnikami, że nie wszystkie tereny powinny być objęte 

moratorium bo są inne cenniejsze obszary. Dodał, że utworzenie parku narodowego nie może 

się odbyć bez zgody gminy. Także tu gmina może być spokojna bo od jej decyzji zależy 

utworzenie parku narodowego. Stowarzyszenie nie miało intencji utworzenia parku. Intencją 

natomiast było wypracowanie rozwiązania dobrego dla nadleśnictwa, zakładów usług leśnych 

i społeczeństwa, by nie trwać w niebycie bo nie wypracowując stałych rozwiązań obowiązuje 

moratorium. Dlatego stowarzyszenie wyszło z inicjatywą utworzenia trwałej formy ochrony   

i zgadza się także z leśnikami w 98%, są różnice co do terenu. W związku z tym  apelował  

o dość szybkie procedowanie wniosku przez RDOŚ, bo po wypracowaniu trwałych form 

ochrony przyrody moratorium przestaje istnieć, co jest najlepszym rozwiązaniem. Kolejną 
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ważną sprawą jest też procedowanie nad wnioskiem w odpowiednich ramach czasowych, aby 

gmina mogła dostać subwencję ekologiczną, która jest liczona na kolejny rok w oparciu  

o obowiązującą powierzchnię w roku poprzednim. 

Radosław Bułka zapytał przedmówcę, czy jest mu znana propozycja lasów państwowych. 

Radosław Ślusarczyk wyjaśnił, że nie jest mu znana ta propozycja, stowarzyszenie nie 

otrzymało tej propozycji, została bodajże zaprezentowana dzisiaj pierwszy raz. 

Roman Wróblewski wyjaśnił, że propozycja lasów państwowych wpłynęła do RDOŚ wczoraj, 

to jest tylko wstępna propozycja, to nie jest wniosek taki jak został złożony przez 

stowarzyszenie. Propozycja została złożona zgodnie z sugestią GDOŚ, by taką propozycję 

złożyć. Lasy państwowe są na etapie opracowywania formalnych, profesjonalnych wniosków 

o utworzenie takich rezerwatów. 

Radosław Bułka zapytał, czy wniosek zawierał podpisy 150 naukowców i czy ci naukowcy 

byli tutaj na terenie gminy Bliżyn, czy prowadzili jakieś rozmowy, konferencje naukowe, 

dyskusje, czy tylko się podpisali pod wnioskiem nie wiedząc nawet gdzie teren gminy się 

znajduje. 

Radosław Ślusarczyk wyjaśnił, że w Krakowie przy uniwersytecie jest grono naukowców, 

które nazywa się „Nauka dla przyrody” i część z tych osób było związane z terenem gminy  

i prowadziło badania naukowe na tym terenie. Na to pytanie odpowiedziałby profesor Kramaż 

prowadzący „Naukę dla przyrody”. I do niego należałoby skierować to pytanie. Dyskusja 

odbywała się również w Państwowej Radzie Ochrony Przyrody, w której zasiadają naukowcy 

znający tematykę a jednym z członków jest profesor Jaroszewicz – Zastępca Generalnego 

Dyrektora Lasów Państwowych, naukowiec białowieski, z działu ochrony przyrody w GDLP. 

Ad. 6 

Wystąpienia zaproszonych gości:  

Jerzy Żmijewski – Przewodniczący Rady Powiatu Skarżyskiego na wstępie pogratulował 

wyboru nowo wybranym sołtysom, radom sołeckim życząc satysfakcji w pracy społecznej,  

jakże ważnej służbie dla mieszkańców. Nawiązał do projektu budżetu powiatu na 2025 rok,  

w którym zaplanowano dla gminy Bliżyn kontynuację dwóch inwestycji. Jedną z nich jest 

budowa drogi w Sorbinie. Jej wartość to 8.874.620zł tj. 1500m wraz z przebudową chodnika 

na całej długości. Wystąpiły tam problemy z budową sieci gazowej w okolicach strażnicy OSP, 

o których mówił na jednej z sesji Tadeusz Bałchanowski, ale ma nadzieję, że zakład gazowniczy 

w Kielcach poradzi sobie z tą inwestycją. Zwrócił się z prośbą do Wójta, Skarbnika i Rady  

o zapewnienie zgodnie z prowadzonymi rozmowami w budżecie gminy na 2025 rok udziału 

gminy i dofinansowanie tej inwestycji w kwocie 350tys.zł. Drugim zadaniem jest budowa drogi 

Brzeście-Zagórze na odcinku 1.400m łącznie z ciągiem pieszo-rowerowym o wartości 

7.362.500zł. Obydwie inwestycje są dofinansowane w 85% z Polskiego Ładu. 

Mieczysław Bąk na wstępie swojej wypowiedzi pogratulował nowo wybranym sołtysom  

a także tym, którzy zostali wybrani na kolejną kadencję. Następnie poinformował  

o przeprowadzonym konkursie na stanowisko Dyrektora Szpitala. Było trzech kandydatów, 

został nim dotychczas urzędujący dyrektor. Dwa zadania, droga Sorbin i Brzeście to zadania  

z Polskiego Ładu i to kontynuacja zadań z poprzedniej kadencji ale radny złożył jeszcze 

wnioski do budżetu powiatu na 2025 rok i ma nadzieję, że co najmniej dwa z nich znajdą się  

w przyszłorocznym budżecie. Dlatego prosił Przewodniczącego Rady Powiatu o ich poparcie 

np. budowy drogi do Rędcina – III etap. Radny nawiązał także do mającego powstać rezerwatu 

na terenie gminy Bliżyn. Podkreślił, że jako radni zarówno szczebla gminnego jak  

i powiatowego powinni zadbać o interes społeczny mieszkańców. Nie zgodził się  

z wypowiedzią, że te lasy zostały zniszczone. Wypowiedzieli się w tej kwestii leśnicy, którzy 

dbają o lasy i nie zgadzają się z sugestiami, że wycinkę prowadzą masowo. Radny uznał za 

niemoralną propozycję, że jak gmina dostanie 320zł za hektar to nie będzie protestować, tym 

bardziej, że jak radny Tomasz Krupa powiedział nie ma  jeszcze w tej sprawie żadnej ustawy. 
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Apelował, aby podejść do tego tematu z rozsądkiem, aby mieszkańcy nie mieli pretensji do 

radnych. Należy wyrazić swoje obawy w konsultacjach społecznych. Radny wyraził także 

obawy do otwarcia rezerwatu dla mieszkańców. Obecny Dyrektor może wyrazić na to zgodę 

ale ludzie na stanowiskach się zmieniają i taki zakaz też może się pojawić. Należy jednak wziąć 

pod uwagę aspekt społeczny. Mieszkańcy pozyskują drewno, korzystają z runa leśnego i gdyby 

ograniczono wejście do lasu na pewno spotkałoby się to z niezadowoleniem społecznym  

i ubożeniem naszego społeczeństwa. Jeżeli jest taki zarzut przedstawicieli stowarzyszenia, że 

nadleśnictwo dokonało ogromnej wycinki bez planu to dlaczego nie zgłosiło tego faktu do 

odpowiednich organów. Z wypowiedzi przedstawicieli nadleśnictwa wynika, że plan taki był 

tylko nie został zatwierdzony przed wycinką a po jej wykonaniu. Apelował do Rady o wyraźne 

i stanowcze stanowisko w tej sprawie, bo chyba nie da się kupić Rady za 320zł. 

Bartosz Piwowarski nie zgodził się z wypowiedzią przedmówcy, który stwierdził,  że gmina 

nie dostanie pieniędzy bo nie ma żadnej ustawy. Ustawa jest i to ustawodawca decyduje w tej 

sprawie. Dodał, że świetnie, że radny poruszył dbałość o aspekt społeczny bo ochrona przyrody 

i walory przyrodnicze jakie znajdują się na terenie gminy to również aspekt społeczny, o który 

należy dbać. Dlatego należy zabezpieczyć ten teren w postaci rezerwatu i właśnie zadbać o ten 

aspekt społeczny, bo po parunastu latach może się okazać że „wylaliśmy dziecko z kąpielą”.   

Są przedstawione dwie propozycje: jedna przez stronę ekologiczną, druga przez lasy 

państwowe a tak naprawdę decyzja ostateczna należy po stronie RDOŚ. Apelował, aby nie 

ulegać pewnym uproszczeniom, które zostały przedstawione przez przedstawicieli lasów czy 

radnego a oprzeć się na faktach, bo obszar ten zasługuje na wielką uwagę, głównie dlatego, 

żeby zabezpieczyć właśnie interes społeczny, o którym jest mowa. 

Radosław Ślusarczyk nawiązując do przedstawionej prezentacji na sesji obiecał, że po 

minionym weekendzie złoży dokumenty zawierające prezentację, wyliczenia, opinie, mapy, 

aby na spokojnie zapoznać się z materiałami. 

Radosław Bułka zamykając dyskusję w tej sprawie apelował o kompromis i rozsądek przy 

podejmowaniu decyzji w sprawie utworzenia rezerwatu. Zostanie również wypracowane 

stanowisko samorządu w tej sprawie. Ogłosił 10-minutową przerwę w obradach sesji. 

Po wznowieniu obrad przystąpiono do  realizacji punktu 7 tj. składania interpelacji i zapytań 

przez radnych. 

Ad. 7 

Interpelacje i zapytania radnych: 

Aneta Smulczyńska  

Zgodnie z art. 24 ust.3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym (Dz.U.  

z 2024r. poz.609 z późn.zm.) oraz działając w imieniu mieszkańców sołectwa Kopcie , zwracam 

się do Pana Wójta o wystąpienie do PGE Dystrybucja S.A. Oddział Skarżysko-Kamienna,  

w sprawie przeprowadzenia przeglądu technicznego uszkodzonego słupa energetycznego nr 49, 

umieszczonego przy drodze gminnej w Kopciach, w pobliżu posesji nr 6 i 8 oraz dokonanie 

jego zabezpieczenia lub wymiany. Uszkodzony słup żelbetowy stanowi niebezpieczeństwo dla 

mieszkańców ww. posesji oraz użytkowników drogi, a także stwarza zagrożenie uszkodzenia 

linii energetycznej. Mając na uwadze powyższe, uprzejmie proszę o sprawne podjęcie 

niezbędnych działań. 

Monika Sokołowska 

1. Dnia 27.09.2024r. złożyłam interpelację do Zarządu Dróg Powiatowych w Skarżysku-

Kamiennej, na którą nie uzyskałam odpowiedzi do dnia dzisiejszego. Prosiłam w imieniu 

mieszkańców sołectwa Wołów o wykonanie poboczy przy drodze 0444T, które umożliwią 

mijanie się dwóch samochodów. Droga jest bardzo wąska i kręta. W wielu miejscach jest 

znacznie wyżej niż to prowizoryczne, nieutwardzone  pobocze, co powoduje 

niebezpieczeństwo i uszkodzenia samochodu, zwłaszcza osobowego. Mieszkańcy wielokrotnie 

prosili o rozwiązanie tego problemu a na zebraniu sołeckim wybrzmiało to dość mocno  
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i dosadnie. Nie proszę o zbyt  kosztowną inwestycję tylko o „załagodzenie” problemu metodą 

tzw. „gospodarską”. Proszę o ustalenie spotkania w celu przeprowadzenia szybkiej konsultacji 

w terenie. 

2. Zwracam się po raz drugi z interpelacją do Zarządu Dróg Powiatowych w Skarżysku-

Kamiennej w sprawie wykonania remontu zjazdu do posesji Wołów nr 79 przy drodze 

powiatowej 0444T. W otrzymanej odpowiedzi napisane jest: „Utrzymanie zjazdów łącznie ze 

znajdującymi się przepustami pod nimi należy do właścicieli.” Nie do końca się z tym zgadzam 

gdyż zjazd jest w pasie drogowym i został wykonany niedbale przy okazji remontu drogi. Do 

interpelacji dołączam dokumentację fotograficzną i bardzo proszę o spotkanie w tym miejscu, 

w dogodnym terminie w sprawie fachowej konsultacji i rozwiązania problemu jak należy. 

3. Zwracam się z prośbą o uzupełnienie dość sporego ubytku na środku drogi powiatowej 0444T 

przy posesji Wołów nr 80. Przy okazji bardzo proszę o wycięcie lub przycięcie mocno 

opadających drzew wzdłuż drogi powiatowej 0444T. Nadchodzący okres zimowy, a co za tym 

idzie zalegający śnieg będzie stanowił ogromne zagrożenie dla użytkowników w/w drogi. 

Bardzo proszę o szybką interwencję w tej sprawie. Dołączam dokumentację fotograficzną. 

4. Bardzo proszę o utwardzenie drogi gminnej w kierunku „Starego Gostkowa” przed 

przejazdem kolejowym i za przejazdem kolejowym. Proszę również w imieniu mieszkańców 

tej części Wołowa o wykonanie „łagodnego” zjazdu z drogi krajowej nr 42 w kierunku 

przejazdu kolejowego. 

5. W imieniu mieszkańców miejscowości Bugaj zwracam się z prośbą o udrożnienie rowu od 

posesji nr 33 (w kierunku Brześcia, po prawej stronie). Mieszkańcy proszą również o usunięcie 

zakrzaczeń, które są dość wysokie i gęste, co uniemożliwia widoczność użytkowników drogi. 

Przed przystąpieniem do prac bardzo proszę o konsultację osobistą. 

Mariusz Szcześniak 

Zwracam się do Pana Przewodniczącego i Pana Wójta z prośbą o wypracowanie wspólnego 

stanowiska Rady Gminy Bliżyn popierającego projekt Regionalnej Dyrekcji Lasów 

Państwowych dotyczący powstania nowego rezerwatu na terenie Gminy Bliżyn. 

Monika Dobrowolska, Szymon Mastalerz, Tomasz Krupa, Sławomir Ferencz 

Interpelacja skierowana do Zarządu Dróg Krajowych i Autostrad Oddział w Kielcach w sprawie 

możliwości umieszczenia rejestratora prędkości na drodze krajowej nr 42 w miejscowości 

Płaczków. W imieniu mieszkańców Płaczkowa, mieszkańców pobliskich miejscowości oraz 

własnym proszę o umieszczenie fotoradaru na drodze krajowej 42 przed pierwszym zakrętem 

jadąc od Pięt w kierunku Skarżyska-Kamiennej. Tuż za w/w zakrętem jest zjazd w lewo  

w kierunku Mroczkowa oraz przejście dla pieszych. Samo przejście usytuowane w tym miejscu 

budziło dużo kontrowersji, ponieważ przechodząc przez pasy w kierunku Mroczkowa 

widoczność samochodów zza zakrętu dla przechodnia jest ograniczona. Jadące samochody  

z górki od Pięt osiągają znacznie większą prędkość niż 50km/h obowiązującą w terenie 

zabudowanym. Do rzadkości należy, aby samochód jechał z ustawową szybkością szczególnie 

wtedy, gdy nie jedzie przed nim żaden inny, skręcający w lewo w kierunku Mroczkowa. Piesi 

niejednokrotnie muszą przebiegać przez pasy. Należy dodać, że przez owe przejście przechodzą 

dzieci do szkoły, kościoła czy sklepu oraz osoba niepełnosprawna kierująca się do busa 

przeznaczonego do przewozu niepełnosprawnych. Trudność sprawia również samo wyjechanie 

z posesji (od numeru 2 do numeru 16) na drogę krajową 42. Uważam, że umieszczenie 

rejestratora prędkości jest zasadne, wpłynie przede wszystkim na bezpieczeństwo 

mieszkańców. 

Monika Dobrowolska 

Interpelacja skierowana do Zarządu Dróg Krajowych i Autostrad Oddział w Kielcach w sprawie 

możliwości zamontowania lustra drogowego dla posesji w Płaczkowie. W imieniu rodziny 

zamieszkującej budynek w Płaczkowie proszę o umieszczenie lustra drogowego, które ułatwi 

wyjazd z posesji na drogę krajową nr 42. Budynek umieszczony jest tuż za zakrętem, ponadto 
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widoczność ogranicza ogrodzenie sąsiada oraz drzewa. Trudno jest bezpiecznie włączyć się do 

ruchu. W rodzinie jest osoba niepełnosprawna, mająca problemy z poruszaniem się. 

Zamontowanie lustra przyczyni się do zwiększenia bezpieczeństwa podczas wyjazdu  

z posesji oraz ułatwi życie osoby niepełnosprawnej, ponieważ bus do przewozu osób 

niepełnosprawnych będzie mógł zabierać chłopca sprzed domu. 

Katarzyna Cedro-Lisowska 

Na podstawie art. 24 ust. 4 i 5 ustawy z dnia 8 marca 1990r. o samorządzie gminnym, działając 

w imieniu mieszkańców sołectwa Kucębów zwracam się do Pana Wójta z prośbą o likwidację 

ubytków jezdni na drodze gminnej nr 309012. Wspomniane ubytki znajdują się przy 

skrzyżowaniu z drogą powiatową nr 0452T. Przy okazji proszę również o poszerzenie wyjazdu 

łączącego obie ulice. Pojazdy wjeżdżając na owe skrzyżowanie najeżdżają na głębokie 

pobocze, co stwarza zagrożenie kolizją lub uszkodzeniem pojazdu. Proszę również  

o pogłębienie rowu na odcinku wspomnianego skrzyżowania – ok. 100 metrów odległości od 

skrzyżowania dróg do przepustu. W miejscu tym po obfitych opadach  deszczu zbiera się 

nadmiar wody, który wypływa na asfalt powodując zagrożenie dla uczestników ruchu,  

w szczególności w okresie jesienno-zimowym, gdy zalegająca woda zamarza, dodatkowo 

uszkadzając asfalt. Do interpelacji załączam zdjęcia. Bardzo proszę o interwencję  

w przedstawionej sprawie. 

Paweł Osóbka 

1. Na podstawie art. 24 ust. 4 i 5 ustawy o samorządzie gminnym, działając w imieniu 

mieszkańców zwracam się do Pana Wójta z prośbą o powiadomienie odpowiednich instytucji 

w sprawie usunięcia tamy bobrów na rzece Kuźniczka w miejscowości Drożdżów na wysokości 

posesji 3, 4, 5. Bobry, które zasiedliły się w tym rejonie stanowią zagrożenie dla wyżej 

wymienionych mieszkańców posesji poprzez podniesienie bardzo wysokiego poziomu wody 

czym przyczyniły się do częściowego zalania ich posesji. Woda podniosła się do tego stanu, że 

podmywa już skarpę, na której usytuowane są budynki gospodarcze, co grozi osunięciem się  

i zawaleniem ich. Drzewa, które stoją na tej skarpie w pobliżu budynków gospodarczych 

częściowo są już podcięte przez bobry, które to przy dużych wiatrach mogą się obalić na wyżej 

wymienione zabudowy. Taka tama wybudowana jest również na drugiej przyległej rzece 

Kobylanka pomiędzy miejscowością Drożdżów a miejscowością Bliżyn ul. Henryków gdzie 

woda z tej rzeki zalała pobliskie działki prywatne i łąki. Proszę o usunięcie tych tam na 

obydwóch rzekach. Sprawa wymaga bardzo pilnej interwencji ze strony odpowiednich 

instytucji, w przypadku wskazania dokładniejszej lokalizacji służę swoją pomocą. 

2. Na podstawie art. 24 ust. 4 i 5 ustawy o samorządzie gminnym, działając w imieniu 

mieszkańców zwracam się do Pana Wójta z prośbą o skierowanie pracowników w celu 

usunięcia zakrzaczeń z rowów i podcięcia zwisających gałęzi nad jezdnią w miejscowości 

Wojtyniów ul. Podleśna od nr 11 do mostu na rzece Kamienna. 

Edyta Trzebińska-Janus 

Działając w imieniu mieszkańców sołectwa Gostków kieruję za pośrednictwem Pana Wójta do 

Zarządu Dróg Powiatowych w Skarżysku-Kamiennej interpelację z prośbą o zainstalowanie 

lustra drogowego na drodze powiatowej w miejscowości Gostków Górny na skrzyżowaniu  

z drogą gminną nr 309006. Nadmieniam, że skrzyżowanie obu dróg znajduje się na 

wzniesieniu, a widoczność z wyjazdu drogi gminnej na drogę powiatową jest ograniczona przez 

ogrodzenie, krzewy, słup energetyczny znajdujące się na prywatnej posesji. Montaż lustra 

drogowego znacznie poprawiłby widoczność i zwiększyłby bezpieczeństwo. W związku z tym 

uprzejmie proszę o pozytywne rozpatrzenie mojej interpelacji. 

Tomasz Krupa 

1. Interpelacja dotyczy wykluczenia komunikacyjnego. Osoby z naszego sołectwa pracujące  

w Skarżysku a rozpoczynające pracę o godzinie 6.00 nie mają możliwości dojazdu na czas do 

pracy. Pierwszy bus wyjeżdża od nas o 6.05. Podobnie jest z powrotem po pracy na drugą 
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zmianę ok. 19.00 odjeżdża ostatni bus ze Skarżyska  w naszym kierunku. Ludzie często kończą 

pracę o 21.00. Potrzebne są połączenia ok. 5.30 do Skarżyska i ok. 21.30 ostatni kurs powrotny. 

2. Interpelacja dotyczy chodnika wzdłuż drogi 42 w kierunku Płaczkowa. Stan chodnika wzdłuż 

drogi nr 42 z Pięt do Płaczkowa uległ pogorszeniu. W kilku miejscach kostka się zapadła. 

Dodatkowo są też nisko zwisające gałęzie. Kostka wymaga wyrównania a gałęzie trzeba ściąć 

przed opadami śniegu. 

3. Interpelacja dotyczy dojazdu do posesji Pięty 63. Droga od miejscowości Mroczków do 

posesji Pięty 63 wymaga wyrównania kolein i zasypania tłuczniem ubytków. Ulewy które 

wystąpiły latem oraz osoby jeżdżące qadami spowodowały ubytki w nawierzchni przez co 

trudno się wydostać z tej posesji do drogi asfaltowej. Proszę o lustrację i wyrównanie ubytków. 

4. Interpelacja dotyczy przejścia na przystanek kolejowy w Sołtykowie. Odcinek pomiędzy 

końcem asfaltu na drodze a peronem na przystanku kolejowym w Sołtykowie wymaga 

utwardzenia. Po opadach deszczu robi się tam bardzo grząsko. Mieszkańcy korzystają z tego 

przejścia w drodze na Cmentarz w Mroczkowie. Ustalenia wymaga dokąd sięga teren PKP  

a gdzie zaczyna się droga we władaniu gminy. Warto byłoby utwardzić większą powierzchnię 

ponieważ osoby wyjeżdżające po przyjezdnych często się tam zakopują w warunkach 

zimowych. 

5.Interpelacja dotyczy wizyty u lekarza specjalisty. Mieszkanka sołectwa pyta czy można 

wprowadzić system umawiania wizyt u lekarza ginekologa na konkretną godzinę. Nie 

musiałaby wtedy brać urlopu na cały dzień a jedynie zwolnić się np. na 2 godziny. Dodatkowo 

czekanie na wizytę w dużej grupie osób stwarza ryzyko zakażenia się chorobą wirusową na 

które teraz mamy sezon. 

6. Interpelacja dotyczy ustawienia kontenera na odzież używaną. Mieszkańcy zgłaszają 

potrzebę ustawienia kontenera na odzież używaną. Jakie są możliwości w tym względzie. 

Sławomir Ferencz 

Na wstępie poinformował, że w dniu wczorajszym odbyły się zawody w piłce nożnej chłopców 

do lat 14-tu i drużyna z Mroczkowa zajęła piąte miejsce w województwie w tych zawodach, 

które odbyły się w Sandomierzu. Podziękował przy tym rodzicom, radnej Monice 

Dobrowolskiej oraz wszystkim zawodnikom uczestniczącym w tych zawodach a następnie 

złożył interpelacje: 

1.Interpelacja dotycząca etapu zagospodarowania terenu gminnego pomiędzy kościołami  

w miejscowości Mroczków. Zwracam się z uprzejmą prośbą o udzielenie informacji na temat 

aktualnego etapu prac nad zagospodarowaniem terenu gminnego położonego pomiędzy 

kościołami w miejscowości Mroczków. Mieszkańcy naszej miejscowości wyrażają 

zainteresowanie planami zagospodarowania  tej przestrzeni, która miałaby na celu uczynienie 

tego miejsca bardziej przyjaznym i funkcjonalnym dla lokalnej społeczności. 

2.Interpelacja dotycząca projektowanego odcinka drogi Mroczków - Mroczków Kapturów 

wraz z poboczem oraz na jakim etapie jest obecnie. W imieniu mieszkańców miejscowości 

Mroczków oraz Mroczków Kapturów zwracam się z prośbą o przekazanie informacji 

dotyczących postępu prac związanych z projektowaniem odcinka drogi wraz z poboczem 

łączącym te miejscowości. Z uwagi na znaczenie tej drogi i pobocza dla lokalnej społeczności, 

mieszkańcy są zainteresowani aktualnym stanem prac projektowych. 

3.Interpelacja dotycząca planu imprez kulturalnych na przyszły rok.  W imieniu mieszkańców 

gminy zwracam się z prośbą o przedstawienie planu wydarzeń kulturalnych organizowanych 

przez Gminny Ośrodek Kultury w Bliżynie na nadchodzący rok. W związku z dużym 

zainteresowaniem oraz chęcią aktywnego uczestnictwa w życiu kulturalnym, mieszkańcy 

wyrażają potrzebę zapoznania się z propozycją imprez i wydarzeń, które będą dostępne dla 

lokalnej społeczności. Proszę o informację na temat: 

- Listy planowanych wydarzeń 
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Czy zostały już określone wstępne terminy i tematy przewodnie kluczowych imprez 

kulturalnych, takich jak festyny, koncerty, warsztaty, wystawy, spektakle, konkursy 

recytatorskie czy spotkania tematyczne? 

- Nowych inicjatyw kulturalnych 

Czy na przyszły rok planowane są nowe projekty, wydarzenia lub współprace mające na celu 

wzbogacenie oferty kulturalnej? Mieszkańcy są szczególnie zainteresowani wydarzeniami 

skierowanymi do dzieci i młodzieży. 

- Organizacji cyklicznych wydarzeń 

Czy Gminny Ośrodek Kultury przewiduje kontynuację cyklicznych wydarzeń, które cieszą się 

dużą popularnością w naszej społeczności? Jeśli tak, prosimy o informację, jakie wydarzenia 

zostaną uwzględnione w harmonogramie na przyszły rok. 

Damian Garbala 

Na podstawie art. 24 ust. 3 i 4 ustawy z dnia 8 marca 1990 roku o samorządzie gminnym, 

działając w imieniu mieszkańców zwracam się do Pana Wójta z prośbą o przekazanie do 

Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad rejon Starachowice wniosku o przycięcie 

suchych konarów drzewa przy drodze krajowej 42 na wysokości skrzyżowania z ulicą 

Piaskową. Silne wiatry jesienne lub śnieg może odłamać konary, które spadną na chodnik lub 

ulicę stwarzając niebezpieczeństwo wypadku. 

Sławomir Młodawski 

Zwracam się do Pana Wójta z prośbą o przekazanie do Zarządu Dróg Powiatowych  

w Skarżysku Kamiennej potrzeby udrożnienia przepustu znajdującego się przy drodze 

powiatowej Bliżyn – Odrowążek ul. Langiewicza na skrzyżowaniu z ul. Rudowskiego oraz 

oczyszczenie przydrożnego rowu wzdłuż ulicy Langiewicza w kierunku mostu. Do interpelacji 

załączam stan obecny w postaci fotografii. 

Radosław Bułka 

Zwracam się do Zarządu Dróg Powiatowych w sprawie uzupełnienia tłuczniem drogi 

powiatowej znajdującej się w miejscowości Zagórze. Chodzi o odcinek drogi nr 1751T tj. ulica 

Wrzosowa od skrzyżowania z ulicą Źródlaną do skrzyżowania z ulicą Wspólną. Uzupełnić 

najbardziej tego potrzebujące koleiny. 

Wyjaśnień na powyższe interpelacje udzielił Wójt informując, że interpelacje skierowane do 

instytucji zewnętrznych zostaną tam przesłane. Tematy poruszone przez radną Monikę 

Sokołowską jak również przez radnego Pawła Osóbkę dotyczące napraw i prac przy drogach 

gminnych zostaną wykonane własnymi siłami przez pracowników gminy. W zakresie 

uruchomienia dodatkowych kursów bus gmina oczekuje na ogłoszenie konkursu na przyszły 

rok. Konieczna jest tutaj także rozmowa z przewoźnikiem, by poznać jego opinię w tej sprawie. 

Odnośnie utwardzenia dojazdu przy stacji kolejowej w Sołtykowie problem jest taki, że  ten 

teren nie jest własnością gminy. Plany są takie, że kolej wykona projekt parkingu ale temat nie 

wszedł do ich budżetu na kolejny rok. To samo dotyczy ul.  Towarowej w Bliżynie. 

Uzgodniono, że po wybudowaniu parkingu gmina będzie te dojazdy utrzymywać, sprzątać i 

odśnieżać. Wójt obiecał również uhonorowanie naszych młodych piłkarzy, którzy uczestniczyli  

w zawodach wojewódzkich. 

W zakresie złożonych interpelacji dotyczących  powiatu Jerzy Żmijewski wyjaśnił, że 

odnośnie ustawienia luster zachodzi potrzeba powołania komisji w celu oceny zasadności ich 

montażu. Także ustawienie rejestratora prędkości na drodze krajowej zostanie przekazane do 

Generalnej Dyrekcji Dróg Krajowych i Autostrad. Pozostałe prośby radnych zawarte  

w interpelacjach zostaną przekazane do Zarządu Dróg Powiatowych. 

Radosław Bułka prosił jeszcze wspólnie z Wiceprzewodniczącym Rady o ustawienie znaku 

zakazu postoju na odcinku drogi powiatowej, nie na stałe ale na czas odśnieżania, czy prac 

porządkowych. Jest to odcinek drogi krajowej w Bliżynie do torów kolejowych na którym stoi 

samochód ewidentnie utrudniający te czynności. 
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Jerzy Żmijewski obiecał przekazać ten temat. Jak rozumie chodzi o umieszczenie tabliczki 

pod znakiem drogowym. 

Z przyczyn usprawiedliwionych obrady sesji opuściła radna Monika Sokołowska. 

Ad. 8 

Informację o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami za miniony 

okres 2024 roku przedstawił Mariusz Walachnia – Wójt Gminy (informacja w załączeniu). 

Stwierdził, że stan czystości i porządku w gminie się poprawia. Głównym czynnikiem 

interesującym mieszkańców jest cena za usługi odbioru odpadów. Gmina jest przed 

przetargiem, jutro poznamy ceny, przetarg obejmuje okres 2 lat. Do tej pory cena 15 zł na osobę 

jest ceną jedną z najniższych w województwie i Wójt ma nadzieję, że tą cenę jeszcze przez 

jakiś czas da się utrzymać. W zakresie poprawy gospodarki ściekowej trwają również prace 

projektowe w zakresie budowy kanalizacji na terenach objętych umowami. W roku przyszłym 

te projekty będą na etapie uzgodnień z mieszkańcami i wydania decyzji środowiskowych. Także  

w najbliższym czasie będą podłączane posesje do kanalizacji w Gostkowie i w Gilowie.  

Stanowisko Komisji ds. Infrastruktury Komunalnej, Rolnictwa i Ochrony Środowiska 

przedstawił Szymon Mastalerz - Przewodniczący Komisji. Odnośnie informacji  

o utrzymaniu czystości i porządku w gminie i gospodarki odpadami Komisja stwierdza, że  

w zakresie gospodarki odpadami komunalnymi ogłoszony jest przetarg na odbiór odpadów. 

Otwarcie ofert nastąpi 8 listopada b.r. i wtedy wiadomym będzie na jakim poziomie ukształtują 

się ceny. Komisja wnosi o przeprowadzenie kampanii informacyjnej skierowanej do 

mieszkańców poprzez przekazanie zmian w segregacji od nowego roku. Na pewno ulega 

zmianie odbiór odpadów typu tekstylia, które będą mogły być oddane wyłącznie na PSZOK  

a nie zabierane przez firmę odbierającą odpady od mieszkańców. Na uwagę zasługuje 

organizacja akcji „Sprzątanie świata” realizowana przez placówki oświatowe z terenu gminy. 

Także niektóre stowarzyszenia działające na terenie gminy wspomagane przez Urząd Gminy 

Bliżyn, przeprowadzają akcję sprzątania swoich miejscowości. Takie sprzątania odbywały się 

między innymi w Rędocinie, Wołowie, Płaczkowie, Kopciach, Brześciu i Zagórzu. Tego typu 

akcje pozytywnie wpływają na wizerunek gminy. Bardzo duży wpływ na poprawę stanu 

środowiska naturalnego ma ciągła rozbudowa systemu kanalizacji do którego dołączane są 

kolejne miejscowości. Aktualnie zakończono budowę kanalizacji w Ubyszowie a w trakcie 

realizacji o dużym stopniu zaawansowania jest budowa kanalizacji w miejscowościach: 

Gostków, Gilów i Bliżyn. Planowana jest dalsza rozbudowa kanalizacji obejmująca kolejne 

sołectwa. Komisja wnosi o realizację kolejnych projektów. Podsumowując stan utrzymania 

czystości i porządku oraz gospodarkę odpadami na terenie gminy w 2024 roku należy 

stwierdzić, że stan ten jest zadawalający i ulega systematycznej poprawie. Także poprawia się 

świadomość mieszkańców w zakresie utrzymania czystości oraz dbania o środowisko 

naturalne. Informację o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami za 

miniony okres 2024 roku Komisja przyjęła jednogłośnie (4 głosy za). 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem informacji: 

Za przyjęciem informacji o utrzymaniu czystości i porządku w gminie, gospodarce odpadami 

za miniony okres 2024 roku głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym informacja została przyjęta przez Radę. 

Przed przystąpieniem do rozpatrzenia projektów uchwał Radosław Bułka złożył wniosek  

o odstąpienie od odczytywania uzasadnień i załączników do projektów uchwał. 

Za przyjęciem wniosku Przewodniczącego Rady głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, 

głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym wniosek został przyjęty przez Radę. 
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Ad. 9 

a) 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy 

Bliżyn na lata 2024-2035 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej 

Gminy Bliżyn na lata 2024-2035 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów 

wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/36/2024  

w sprawie wprowadzenia zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej Gminy Bliżyn na 

lata 2024-2035. 

b) 

Projekt uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2024 rok 

odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie Gminy Bliżyn na 2024 rok 

głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/37/2024 w sprawie wprowadzenia zmian  

w budżecie Gminy Bliżyn na 2024 rok. 

c) 

Projekt uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości odczytał 

Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja  

Sławomir Młodawski wyraził swoją opinię odnośnie przyszłorocznych stawek podatkowych 

przedstawionych w projekcie uchwały. Zaznaczył, że stawki podatkowe są zawsze dyskusyjne. 

Podatki były, są i będą, różnią się jedynie stawkami. Mają niestety tendencję wzrostową. 

Podatki to jeden z elementów dochodów gminy a ich wysokość wiąże się z subwencją dla 

gminy. Minister Finansów ustala górne stawki, których nie można przekroczyć. 

Zaproponowane stawki w naszej gminie radny odbiera pozytywnie biorąc szczególnie pod 

uwagę sytuację finansową mieszkańców. Wzrost o 2 grosze proponuje się od gruntów 

pozostałych i 10 groszy od budynków pozostałych. Na dotychczasowym poziomie proponuje 

się utrzymanie pozostałych stawek. Dlatego radny ze swej strony udzieli temu projektowi 

uchwały poparcia ponieważ będąc radnym już drugą kadencję nie przypomina sobie tak 

niewielkich podwyżek. Podziękował również w imieniu mieszkańców projektodawcy uchwały. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od nieruchomości 

głosowało 13 radnych, głosów przeciwko – 1, głosów wstrzymujących się – 0,  

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/38/2024 w sprawie określenia 

wysokości stawek podatku od nieruchomości. 

d) 

Projekt uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków transportowych 

odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 
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Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja  

Radosław Bułka uważa ten podatek za jeden z najbardziej niesprawiedliwych w Polsce i nie 

będzie za nim głosował. Nie chodzi tutaj o podwyżkę tylko jest przeciwnikiem tego podatku 

ponieważ kiedyś te podatki były ustalone w cenie paliw. Ci co prowadzą działalność związaną 

z transportem najbardziej wiedzą jak dotkliwe są to dla nich opłaty.  Dużo w gminie jest  

samochodów przeznaczonych na użytek własny, nie służących działalności zarobkowej. Nie 

popiera tego podatku dlatego wstrzyma się od głosu przy tej uchwale. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie określenia wysokości stawek podatku od środków 

transportowych głosowało 10 radnych, głosów przeciwko – 1, głosów wstrzymujących się – 3,  

w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/39/2024 w sprawie określenia 

wysokości stawek podatku od środków transportowych.  

e) 

Projekt uchwały w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn  

z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego na rok 2025 odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. Poinformował również, że Radzie Gminy przedłożone zostało sprawozdanie  

z konsultacji projektu uchwały, z którego wynika, że do Wójta Gminy nie wpłynęły żadne 

uwagi ani opinie na temat projektu uchwały. 

Dyskusja  

Aneta Smulczyńska zwróciła się z apelem w imieniu organizacji pozarządowych, aby 

przeznaczyć wyższą kwotę na 2025 rok na realizację zadań publicznych. W programie 

zaplanowano kwotę 78.000zł, większość tej kwoty zostanie przeznaczona na organizację 

kolonii dla dzieci z terenu naszej gminy a niewielka kwota bo około 30.000zł pozostanie na 

konkursy, do których mogą aplikować organizacje pozarządowe. Radna apelowała aby w miarę 

możliwości tą kwotę zwiększyć. 

Wójt wyjaśnił, że ta kwota 78.000zł została ustalona bez wskazywania celów. Do tej pory ta 

kwota była wydatkowana na kolonie i na konkursy dla stowarzyszeń. W ostatnich latach były 

to środki większe bo w okresie pandemii powstawały oszczędności. Temat ten jest otwarty, 

zostanie poddany pod dyskusję na co przeznaczyć te środki. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn  

z organizacjami pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 

publicznego na rok 2025 głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących 

się – 0, w związku z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/40/2024 w sprawie 

uchwalenia rocznego programu współpracy Gminy Bliżyn z organizacjami 

pozarządowymi oraz innymi podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego 

na rok 2025. 

f) 

Projekt uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej i Ochrony  Osób  Doznających Przemocy Domowej na lata 2025-2030 odczytał 

Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 
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Za przyjęciem uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 

Domowej i Ochrony  Osób  Doznających Przemocy Domowej na lata 2025-2030  głosowało 

14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku z czym Rada 

Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/41/2024 w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 

Przeciwdziałania Przemocy Domowej i Ochrony  Osób  Doznających Przemocy Domowej 

na lata 2025-2030. 

g) 

Projekt uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVI/197/2021 Rady Gminy Bliżyn  

z dnia 23 września 2021r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu sołectwa Bliżyn – Bliżyn 3, na obszarze gminy Bliżyn 

odczytał Michał Jędrys – Sekretarz Gminy. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVI/197/2021 Rady Gminy Bliżyn  

z dnia 23 września 2021r. w sprawie przystąpienia do sporządzenia zmiany miejscowego planu 

zagospodarowania przestrzennego terenu sołectwa Bliżyn – Bliżyn 3, na obszarze gminy Bliżyn 

głosowało 14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/42/2024 w sprawie zmiany Uchwały  

Nr XXVI/197/2021 Rady Gminy Bliżyn z dnia 23 września 2021r. w sprawie przystąpienia 

do sporządzenia zmiany miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego terenu 

sołectwa Bliżyn – Bliżyn 3, na obszarze gminy Bliżyn. 

h) 

Projekt uchwały w sprawie odwołania członka komisji Rady Gminy Bliżyn odczytał  Sławomir 

Młodawski – Wiceprzewodniczący Rady. 

Przewodniczący Rady poinformował, że Komisje Rady pozytywnie zaopiniowały projekt 

uchwały. 

Dyskusja – brak chętnych. 

Przewodniczący Rady przystąpił do głosowania nad przyjęciem uchwały. 

Za przyjęciem uchwały w sprawie odwołania członka komisji Rady Gminy Bliżyn głosowało 

14 radnych, głosów przeciwko – 0, głosów wstrzymujących się – 0, w związku  

z czym Rada Gminy podjęła Uchwałę Nr IX/43/2024 w sprawie odwołania członka komisji 

Rady Gminy Bliżyn.  

Ad. 10 

Zgodnie z art.24h ust.12 ustawy o samorządzie gminnym podmioty dokonujące analizy 

oświadczeń majątkowych przedstawiają w tym zakresie informację radzie gminy do  

30 października każdego roku. 

Przewodniczący Rady poinformował, że  informacje z analizy oświadczeń wpłynęły od Wójta 

Gminy, Przewodniczącego Rady poprzedniej i obecnej  kadencji, Naczelnika Urzędu 

Skarbowego w Skarżysku-Kamiennej. Wymienione podmioty nie stwierdziły 

nieprawidłowości w składanych oświadczeniach majątkowych. Informacje dotyczące analizy 

oświadczeń majątkowych  wpłynęły także od Wojewody Świętokrzyskiego, który analizuje 

oświadczenia majątkowe Wójta Gminy i Przewodniczącego Rady. Przewodniczący Rady 

dodał, że Wojewoda stwierdził uchybienia w stosunku do jego oświadczenia, które zostaną 

poprawione w kolejnym oświadczeniu. Uwagi złożył również Naczelnik Urzędu Skarbowego 

w Końskich w stosunku do oświadczenia za rok 2023 Katarzyny Skarus, które już w ostatnim 

złożonym oświadczeniu nie wystąpiły. Poinformował również, że wszystkie oświadczenia 

zostały opublikowane w Biuletynie Informacji Publicznej. 
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Ad. 11 

Informacje, komunikaty i oświadczenia: 

Przewodniczący Rady poinformował, że z okazji Święta Niepodległości w Szkole 

Podstawowej w Odrowążku odbędzie się uroczysta akademia w dniu 12 listopada o godz.11.00, 

natomiast w Szkole Podstawowej w Bliżynie w dniu 8 listopada o godz.10.20, na które 

zapraszają radnych uczniowie i nauczyciele. Zaprosił także na uroczystości Święta 

Niepodległości w dniu 11 listopada. Msza  o godz.10.00 w kościele w Bliżynie, następnie 

uroczystości pod pomnikiem. W dniu 10 listopada o godz. 13.30 odbędzie się mecz radni-

sołtysi a o godz.14.00 turniej piłki nożnej na orliku w Bliżynie, na które również 

Przewodniczący Rady zaprosił. 

Tomasz Krupa poinformował, że w dniu 13 września b.r. do koła łowieckiego wpłynęło pismo 

od Wójta odnośnie szkód, które wyrządzają dziki na ul. Zafabrycznej w Bliżynie  

i w Drożdżowie i odczytał odpowiedź koła w tej sprawie. 

Szymon Mastalerz poinformował, że w tym tygodniu w Parafii Mroczków chodzili panowie 

przedstawiający się za pracowników Wojewódzkiego Urzędu Ochrony Środowiska w temacie 

sprawdzania pieców, co jest w nich spalane, namawiając do udziału w programie „Czyste 

powietrze”. Radny interweniował w Urzędzie zapytując, czy gmina zleciła takie kontrole ale 

nie miało to miejsca. Dlatego zapytał, czy coś więcej wiadomo w tym temacie. 

Wójt wyjaśnił, że temat jest mu znany, człowiek został zidentyfikowany dzięki monitoringowi 

jednego z mieszkańców. Jest to oszustwo, zgłoszono temat na policję. Były to osoby, które 

próbowały wyłudzać podpisywanie różnych umów. 

Sławomir Młodawski poinformował, że w dniu 1 listopada na cmentarzu parafialnym  

w Bliżynie odbyła się kwesta na rzecz odbudowy grobu Anieli z Potkańskich Wielogłowskiej, 

fundatorki kościółka. Podziękował przy tym zarówno darczyńcom jak i kwestującym: 

Urzędowi Gminy z Panem Wójtem i Sekretarzem, radnym, pracownikom szkoły w Bliżynie, 

Towarzystwu Przyjaciół Bliżyna, druhom i druhnom OSP Bliżyn, zespołowi Caritas i całej 

parafii. Była to kwota około 30.000zł. Prosił również radnych o pozostanie po sesji w celu 

ustalenia asysty do sztandaru w dniu Święta Niepodległości. 

Ad. 12 

Obrady sesji trwały od godz.1300 do godz.1720. 

Dziewiątą sesję Rady Gminy Bliżyn w obecnej kadencji zamknął Radosław Bułka – 

Przewodniczący Rady dziękując wszystkim za udział w obradach sesji. 

 

Protokolant 

 

Anna Kowalik 

 

 


